
MISTROVSTVÍ EVROPY TS 2024 

Bibbona, Itálie 

 
Ve dnech 3. - 6. října se v italské Bibboně konalo druhé Mistrovství Evropy v pasení tradičním 

stylem a česká reprezentace u toho nemohla chybět. Coby Mistr republiky 2023 se kvalifikoval 

Stanislav Gabriel s kelpií Belatar’s Quicksilver (Viki), z druhého místa Matěj Mikuláš Píše a bílý 

švýcarský ovčák Frederika Bílá Merci (Rika) a doplnila je Eva Štemberová a holandský 

krátkosrstý ovčák Imme Vd Ganzeweide (Japína). Coby náhradnice se na jih vydala i Martina 

Mastilová s kelpií Crazy Arrow’s Legs (Šňůra) a teamleader Lucie Schönová. 

 

Zahájení akce bylo plánováno i se slavnostním průvodem, nicméně před mistrovstvím několik 

dní vytrvale pršelo a po nedávných povodních byl nakonec průvod kvůli riziku zrušen. Všichni 

jsme se tak setkali na fieldech ve velkém altánu, kde po úvodních proslovech proběhlo i 

losování. Na závod bylo kvalifikovaných celkem 31 týmů z 11 zemí, oproti minulému ročníku se 

z každé země mohly kvalifikovat maximálně 3 týmy + 1 náhradník (vloni jen 2+1). Vylosovaná 

startovní čísla 1-16 závodila v pátek, čísla 17-31 v sobotu a nejlepších 10 týmů se mělo 

kvalifkovat do nedělního finále. Rozhodčími pro letošek byla Daniela Rájová z ČR, Luigi 

Guidobono Cavalchini z Itálie a Etienne Serclerat z Francie; jejich body se každému závodníku 

sečetly a vypočítal se průměr, který určil známku a pořadí. 

 

Zázemí bylo velmi dobré a velkým přínosem byly již z loňska osvědčené tribuny, ze kterých bylo 

vidět veškeré dění na fieldu a kde se v podstatě permanentně všichni závodníci setkávali, což 

bylo velmi příjemné a přínosné pro celkovou atmosféru. Stánky s občerstvením (pizza vedla na 

plné čáře) a dalším zbožím byly samozřejmostí, stejně tak parkování hned podél fieldu. 

Naprosto perfektní byl kvalitní přímý přenos, díky kterému mohli vše sledovat i fanoušci z 

celého světa. 

 

Trialy se chodily na ovcích pomarancine, pro nás neznámém plemeni velkého vzrůstu a 

vlastního názoru. Jelikož bohužel ovce zjevně nebyly před závody adekvátním způsobem 

ochozeny (což asi neočekávali ani rozhodčí), připravily všem závodníkům, divákům na 

tribunách i doma u obrazovek (ne)skutečně horké chvilky. Přispěl tomu i fakt, že startovní pen 

pro kvalifikace byl umístěn přímo u vychystávaček vedle stromů a keřů, kterými se ovce při 

troše šikovnosti mohly skrz plot dostat ke zbytku stáda, čímž opustily plochu a tím běh pro tým 

samozřejmě skončil. Už jen vyvedení z penu a vydání se na trať nakonec kvůli všem těmto 

okolnostem bylo natolik složitým úkolem, že celkem 16 týmů obdrželo NPA (no points awarded), 

když jim ovce buď hned na začátku, nebo někde v průběhu tratě opustily areál, který byl 

ohraničen jen jednoduchou ohradou a bylo tak pro ovce snadné z něj vyběhnout. Další 3 týmy 

vzdaly (RET), 1 tým byl diskvalifikován a 11 týmů došlo alespoň do nějaké části tratě a skončilo 

na TIME. Až do repenu nezvládl v kvalifikacích trať dojít nikdo. 

 

Dvěma ze tří našich závodníků se bohužel nezadařilo předvést to, co víme, že umějí. Matěj s 

Rikou byl z Čechů nejúspěšnější, když obdrželi 54% a v kvalifikacích se tak umístili na 7. příčce. 

Eva i Standa skončili v početném zástupu těch, komu skončil trial hned na začátku, protože 



útěkem přišli o ovce. Je to velká škoda, protože všichni víme, jak dobře Standa i Eva pasou, a 

pevně věříme, že ještě bude příležitost předvést to někdy příště… Kvalifikace vyhrál Francouz 

Alexandre Lecuyer s devítiletou fenou beaucerona Lely de la Comté des Odins, kteří spolu s 

druhým Patrikem Servaisem (rovněž Francouzem) závodícím s neuvěřitelnou šeltií jako jediní 

splnili limit pro složení zkoušky. K naší radosti se mi podařilo na konci dne vybojovat start i pro 

naši náhradnici Martinu se Šňůrákem, kterým se povedlo ovce úspěsně “zpracovat”, vyrazit na 

trať a předvést krásný běh ukončený chvíli před vypršením času Marti zvednutou rukou (RET), 

když viděla, že už toho má její desetiletý kelpiák dost. Rozhodně ale tato dvojice ukázala moc 

pěkné pasení. 

 

Na nedělní finále rozhodčí posunuli pen více do plochy pastviny, čímž výrazně zvýšili procento 

úspěšnosti týmů. Prostorný trial se zajímavými úkoly byl velkou výzvou pro všech 10 finalistů 

včetně našeho Matěje, který byl nejmladším handlerem ze všech zúčastněných. Pro spoustu 

psů včetně Matějovy Riky to byl dle slov jejich majitelů tento závod poslední velkou akcí, 

protože již byli starší než osm let a chtěli ve zdraví tímto závodním vrcholem ukončit kariéru; 

hodně kvalifikovaných psů bylo devítiletých a nejstarší fenka měla téměř jedenáct. Našimi tipy 

na vítěze byly francouzské týmy. U Alexandra jsme téměř nedýchali, jak nádhernou spolupráci 

se svou devítiletou fenou předváděl, a Patrikovi jsme fandili díky jeho neuvěřitelné šeltii, která si 

získala sympatie nás všech. K našemu velkému zklamání ale bohužel Patrikovi uteklo stádo… 

Náš Matěj předvedl svůj nejspíš životní handlerský výkon, kdy Rice pomáhal ze všech sil a 

společně zvládli ovce provést celou tratí až do repenu se ziskem 50%, čímž obsadili krásné 7. 

místo. Bronz nakonec získal Maďar Péter Takács s kelpií, stříbro Finka Shanti Karinen s 

australským ovčákem a titul Mistra Evropy si po zásluze odvezl do Francie již zmiňovaný 

Alexander Lecuyer, který jako jediný obdržel známku Excellent. V soutěži týmů brala zlato 

Francie, následována Finskem a Polskem. Česká republika se umístila na 5. příčce ze všech 11 

zúčastněných zemí. 

 

Mistrovství Evropy 2024 je za námi a opět nás přimělo přemýšlet. Celá akce byla každopádně 

neskutečným zážitkem a budeme s napětím očekávat informace o dalších ročnících. Zatím 

máme rozhodně co trénovat… 

 

Lucie Schönová, český teamleader 

 

 

Kompletní výsledky a info: 

https://www.clbdog.org/ii-fci-european-championship-ts/ 

 

 

 

 

 

 

 


